

PEMAHAMAN KAEDAH FIQH DI KALANGAN PELAJAR: SATU SOROTAN

Hasminuddin Hashim¹, Fakhruddin Ishak¹

¹ Fakulti Pengajian Islam, Universiti Islam Pahang Sultan

Ahmad Shah, Kuantan, Pahang

Abstrak

Pelbagai penyelidikan baru-baru ini di Malaysia telah mengkaji aplikasi Kaedah Fiqh. Walau bagaimanapun, penyelidikan ini tidak menumpukan secara khusus pada kajian Kaedah Fiqh itu sendiri. Kajian meneroka penggunaan prinsip Fiqh sebagai garis panduan semasa wabak COVID-19, isu berkaitan darah wanita, dan pelaksanaan Kaedah Fiqh dalam masyarakat majmuk. Selain itu, penekanan juga diberikan kepada keperluan untuk menggunakan kaedah Fiqh dalam bidang perniagaan. Ini termasuk menentukan persyaratan yang diperlukan untuk kontrak dobi layan diri Islam. Selain itu, kajian ini menunjukkan betapa pentingnya prinsip Maqasid Syariah dalam penyelesaian hukum. Secara keseluruhan, kajian ini menekankan peranan dan kepentingan Kaedah Fiqh dalam masyarakat kontemporari, termasuk dalam bidang hukum, perniagaan dan kehidupan seharian.

Kata kunci: Kaedah Fiqh, Pemahaman, Garis panduan

Perkembangan Artikel

Diterima: 13 Disember 2023

Diterbit: 30 April 2024

*Corresponding Author:
Hasminuddin Hashim, Universiti
Islam Pahang Sultan Ahmad Shah,
Kuantan, Pahang;

Email: hasminuddin@ymail.com

PENGENALAN / INTRODUCTION

Wajib setiap mukakklaf memahami disiplin Kaedah Fiqh. Adalah wajar untuk meminta dan memahaminya, kerana mempelajari asas-asas piawaian fiqh ketakwaan adalah penting. Firman Allah dalam surah Al Baqarah, ayat 127, menyatakan: “Dan (ingatlah) ketika Nabi Ibrahim dan Nabi Ismail meninggikan bangunan Baitullah (Kaabah) asas-asas (tapak), sambil keduanya berdoa sambil berkata: “Wahai Tuhan kami! Akui daripada kami (tindakan kami); sesungguhnya Engkaulah Yang Maha Melihat lagi Maha Mendengar; Definisi Qawaid Fiqh.

KAJIAN LITERATUR

Terdapat beberapa kajian yang berkaitan dengan kaedah fiqh di Malaysia. Walaubagaimanapun kajian tersebut tidak menumpukan kepada kajian kaedah fiqh. Antara kajian tersebut adalah seperti

kajian (Sahid et al., 2020) yang mengkaji aplikasi prinsip-prinsip (kaedah) fiqh yang digunapakai sebagai panduan dan jawapan semasa pandemik Covid19. Selain daripada itu kajian yang dijalankan oleh (Zamri et al., 2022) pula mengkaji tentang perbahasan fiqh darah wanita. Kajian daripada (Ramli et al., 2014) pula membicarakan tentang pemakaian kaedah fiqh terhadap isu penyerupaan (al-tasyabbuh) dalam konteks masyarakat majmuk di Malaysia. Menurut (Adnan et al., 2023) menunjukkan bahawa kaedah fiqh berkaitan darurat dalam isu perubatan yang difatwa adalah wujud, tetapi tidak dijelaskan secara jelas kerana persoalan yang diterima umum dan telah dibincangkan oleh ilmuwan fiqh secara meluas. Perkembangan kaedah fiqh di Malaysia. Kajian daripada (Fisal et al., 2016) mendapati bahawa kaedah fiqh al-darurat tubihul mahzurat (kemudaharatan membolehkan tegahan) lebih tepat untuk menilai kelayakan seseorang mangsa banjir dalam keadaan darurat, tetapi ia perlu dibatasi dengan kaedah fiqh al-darurat tuqaddar bi qadariha (keadaan darurat ditentukan mengikut kadarnya).

Pengkaji	Objektif kajian	Metodologi kajian	Dapatan kajian
Ismail & Hasan (2020)	meneliti sehigga kini aplikasi fiqh dalam pembangunan yang dibincangkan dalam perbincangan kontemporari	Analisis secara kualitatif	Fiqh dilihat sebagai bidang ilmu yang sangat berpotensi untuk diperkembangkan aplikasinya secara menyeluruh dalam segenap urusan manusia.
(Husain & Jalil, 2023)	meninjau langkah penyelesaian kepada isu tersebut berdasarkan kaedah fiqh tertentu dalam pembentukan parameter kontrak perniagaan francais dobi layan diri	Analisis kaedah kualitatif	kaedah fiqh yang disandarkan bersesuaian untuk dicadangkan dalam pembentukan parameter pelaksanaan kontrak dan menyelesaikan isu dalam perniagaan ini dengan segera. Kajian ini mencadangkan agar penghayatan kaedah fiqh dapat diperluaskan dalam kebanyakan kontrak perniagaan bagi memastikan matlamat operasi perniagaan dapat dicapai sepenuhnya.
(Mazuki et al., 2022)	untuk menganalisis pengaplikasian fiqh al-awlawiyy?t dalam isu perubatan yang terpilih.	Metodologi kajian kualitatif	kajian ini menyimpulkan bahawa pengaplikasian fiqh al-awlawiyy?t dalam pengeluaran hukum juga merupakan salah satu aspek atau elemen yang perlu diberi perhatian yang khusus dalam memastikan hukum yang diputuskan tersebut selari dengan kehendak syarak.
(Ellias et al., 2023)	untuk memperkenalkan dan memasarkan sesuatu produk di samping untuk menarik perhatian dan mempengaruhi pengguna membuat keputusan dalam pembelian, para pencipta kandungan dilihat	kualilatatif	suatu parameter syariah yang boleh dijadikan garis panduan dalam penghasilan video tular di Malaysia agar penghasilannya lebih beretika dan selari dengan syarak.

	cenderung untuk bersikap lebih terbuka dalam menghasilkan kandungan yang dilihat dapat menarik perhatian pelanggan dan mendapat perkongsian yang banyak		
(Mujahideen & Norhidayah, 2021)	mengulas aplikasi dan kesan kaedah-kaedah Fiqh berkaitan Fiqh Muamalat dalam perniagaan Islam.	kualitatif	t memudahkan pelaksanaan perniagaan dalam Islam dan menyelesaikan permasalahan yang timbul apabila diaplikasikan dengan sebaiknya
(Awang et al., 2020)	menjelaskan asas dan keperluan fiqh pandemik kepada masyarakat Islam masa kini,	teoritikal	menunjukkan bahawa fiqh pandemik yang dibawa oleh sarjana kontemporari bertepatan dan selari dengan prinsip syariat Islam dan memenuhi keperluan semasa masyarakat Islam.
(Suhaimi et al., 2021)	meneliti kepatuhan prinsip fiqh dalam akad jual beli dalam talian	Kualitatif	menunjukkan akad jual beli dalam talian yang menghasilkan mesej digital (elektronik) memberi gambaran kepada wujudnya sifah akad secara bertulis .
(Bhari et al., 2019)	<i>melihat konsep zakat emas dalam perbincangan fiqh klasik serta menyesuaikan dengan perkembangan semasa penggunaan emas dalam masyarakat kini.</i>	Kualitatif	<i>pelaksanaan zakat emas telah dilaksanakan oleh institusi-institusi zakat di Malaysia yang meliputi zakat emas perhiasan, zakat emas yang disimpan dan zakat emas pelaburan. Ini menunjukkan institusi-institusi zakat sentiasa proaktif dalam melaksanakan zakat emas dan sentiasa membuat kajian secara berterusan.</i>
(RASHID, n.d.)	menganalisis fatwa berkaitan pengkid di Malaysia	Kualitatif	Hasil kajian mendapati penghujahan fatwa dalam isu pengkid menggunakan pelbagai sumber hukum yang boleh menjadi sandaran kepada undang-undang yang digubal.
(BAHARI, 2021)	untuk menganalisis aplikasi maqasid syariah dalam resolusi hukum berkaitan muamalat di Malaysia.	Kualitatif	mendapati terdapat aplikasi maqasid syariah dalam resolusi hukum yang dikeluarkan bagi memastikan objektif syariat tercapai dalam menjaga agama, diri, akal, keturunan dan harta.

Kajian menunjukkan bahawa aplikasi fiqh dalam dunia moden dan isu semasa adalah subjek utama penyelidikan. Ini menunjukkan betapa pentingnya mempunyai pemahaman yang mendalam tentang prinsip fiqh dan bagaimana ia boleh digunakan dalam pelbagai aspek kehidupan masyarakat.

Pemahaman dan pelaksanaan fiqh dalam perniagaan adalah komponen penting dalam kajian ini, terutamanya berkaitan dengan pembentukan kontrak perniagaan. Sebagai contoh, kajian oleh Husain & Jalil (2023) menekankan penggunaan kaedah fiqh dalam menentukan parameter kontrak perniagaan dobi layan diri. Sebaliknya, kajian oleh Mujahideen & Norhidayah (2021) melihat bagaimana kaedah fiqh muamalat digunakan dalam perniagaan Islam.

Selain itu, penyelidikan tertentu menekankan betapa pentingnya memahami dan melaksanakan asas-asas fiqh dalam dunia moden. Sebagai contoh, penyelidikan yang dijalankan oleh Awang et al. (2020) menerangkan keperluan perundangan pandemik dalam konteks masyarakat Islam pada masa ini.

Terakhir, Bahari (2021) menunjukkan bahawa beberapa kajian juga menunjukkan betapa pentingnya menggunakan prinsip-prinsip maqasid syariah dalam penyelesaian hukum. Secara keseluruhan, penyelidikan ini menunjukkan betapa pentingnya aplikasi fiqh dalam dunia hari ini. Mereka juga menekankan betapa pentingnya mempunyai pemahaman yang mendalam tentang prinsip-prinsip ini kerana ia berkaitan dengan hukum, perniagaan, perubatan, kehidupan harian dan banyak lagi aspek penting masyarakat.

KESIMPULAN

Kesimpulannya penyelidikan yang dijalankan secara kolektif menekankan betapa pentingnya aplikasi fiqh dalam dunia hari ini, terutamanya dalam bidang hukum, perniagaan, perubatan, dan kehidupan seharian. Kajian ini menunjukkan bahawa pemahaman yang mendalam tentang prinsip fiqh adalah penting untuk melaksanakan nilai-nilai Islam dalam kehidupan masyarakat.

RUJUKAN

- Adnan, M. K. A., Mokhtar, A. I., & Samuri, M. A. A. (2023). Implementasi Kaedah Fiqah Berelemenkan Darurat dalam Perubatan: Analisis Fatwa Terpilih Jabatan Mufti Negeri Selangor. *Journal of Islam in Asia (E-ISSN 2289-8077)*, 20(1), 216–240.
- Awang, M. S., Abd Mutalib, L., Ismail, W. A. F. W., Baharuddin, A. S., Ismail, A. M., Gunardi, S., Saleh, S. F., & Ahmadi, M. H. (2020). *Fiqh Pandemik: Asas Dan Keperluannya Kepada Masyarakat Masa Kini*.
- BAHARI, D. R. N. B. T. (2021). *Aplikasi Maqasid Syariah Dalam Resolusi Hukum Berkaitan Muamalat Di Malaysia*.
- Bhari, A., Yusof, M. F. M., Khalid, M. M., Yaakob, M. A. Z., & Razak, M. S. A. (2019). Aplikasi Fiqh Zakat Emas di Malaysia: Application of Fiqh on Zakat on Gold in Malaysia. *Journal of Fatwa Management and Research*, 265–282.
- Ellias, M. S., Yaacob, S. E., & Samsudin, M. A. (2023). Application Of Islamic Jurisprudence

- Methodologies In Formulating Parameters Related To The Production Of Viral Videos As An Online Sales Marketing Strategy: Aplikasi Kaedah-Kaedah Fiqh Dalam Merangka Parameter Berhubung Penghasilan Video Tular Sebagai Strategi Pemasaran Jualan Atas Talian. *Al-Qanatir: International Journal of Islamic Studies*, 31(2), 9–19.
- Fisal, S. F. M., Khafidz, H. A., Subri, I. M., & Rahman, A. A. (2016). Aplikasi Kaedah Fiqh Al-Darurah Tuqaddar Biqadariha dalam Agihan Zakat untuk Mangsa Banjir: Application of Al-Darurah Tuqaddar Biqadariha from Islamic Legal Maxims in Zakat Distribution for Flood Victims. *Journal of Fatwa Management and Research*, 8(1), 79–90.
- Husain, M. H. E., & Jalil, A. F. A. (2023). Aplikasi Kaedah Fiqh Dalam Pembentukan Parameter Kontrak Perniagaan Francais Dobi Layan Diri: Application Of The Fiqh Method In The Formation Of The Parameters Of A Self-Service Laundry Franchise Business Contract. *I-IECONS e-Proceedings*, 826–836.
- Ismail, N. I., & Hasan, W. N. W. (2020). Aplikasi Fiqh dalam Pembangunan. *‘Abqari Journal*, 23(1), 48–59.
- Mazuki, S. A., Mustafa, M. F., & Reshad, H. F. M. (2022). Aplikasi Fiqh al-Awlawiyyat dalam Pempfatwaan: Sorotan Isu Perubatan Terpilih [The Application of Fiqh al-Awlawiyyat (Priorities) in Islamic Jurisprudence: Medical Issues Highlights]. *BITARA International Journal of Civilizational Studies and Human Sciences (e-ISSN: 2600-9080)*, 5(3), 122–136.
- Mujahideen, H. Y. A., & Norhidayah, M. H. (2021). Aplikasi Dan Kesan Kaedah-Kaedah Fiqh Berkaitan Fiqh Muamalat Dalam Perniagaan Islam: Satu Ulasan. *International Journal of Accounting*, 6(34), 64–72.
- Ramli, M. A., Ismail, P. H., & Abdullah, A. B. (2014). Pemakaian kaedah fiqh terhadap isu penyerupaan (al-tasyabbuh) dalam konteks masyarakat majmuk di Malaysia. *Jurnal Fiqh*, 11, 1–28.
- RASHID, A. M. A. T. (n.d.). *Fatwa Berkaitan Pengkid Di Malaysia: Satu Analisis*.
- Sahid, M. M., Amar, F., & Baharuddin, A. S. (2020). Aplikasi Kaedah-Kaedah Fiqh Dalam Isu-Isu Semasa Pandemik Covid-19: Application of Fiqh Rules in Current Pendemic Covid-19 Issues. *Insla E-Proceedings*, 3(1), 535–543.
- Suhaimi, R., Ahmad, I., Mahaiyadin, M. H., EZANI YAAKUB, U. T., & Sulong, J. (2021). Akad Jual Beli dalam Talian Berasaskan Prinsip Fiqh Muamalat. *Journal of Contemporary Islamic Law*, 6(2), 1–11.
- Zamri, M. F. N., Zabidi, A. M., Siamil, N., & Hussin, Z. (2022). Penerokaan Kaedah Fiqh dalam Perbahasan Fiqh Darah Haid: Kajian Terhadap Buku al-Ibanah wa al-Ifadhah fi Ahkam al-Haid wa al-Nifas wa al-Istihadhah ‘Ala Mazhab al-Imam al-Syafi’i: Islamic Legal Maxim Exploration in Fiqh Debate for Menstrual Blood: A Study. *Journal of Muwafaqat*, 5(1), 71–87.